
Rozmowa z Profesorem Jerzym Wiktorem Niewodniczañskim

Red.: Panie Profesorze, jest Pan Prezesem Pañstwowej
Agencji Atomistyki, z wykszta³cenia fizykiem i geologiem,
przy tym synem wybitnego fizyka j¹drowego, Prof. Henryka
Niewodniczañskiego. Jest wiêc Pan predestynowany do dzia-
³añ na styku geologii i fizyki j¹drowej. Jakie s¹ potrzeby
energetyki j¹drowej adresowane do polskiej geologii?

Prof. Jerzy Wiktor Niewodniczañski: Na pewno pierw-
szym zadaniem geologów powinno byæ wyznaczenie lokali-
zacji g³êbokiego sk³adowiska wysokoaktywnych odpadów
promieniotwórczych. Nie ma innej mo¿liwoœci sk³adowania
tych odpadów. Trudno sobie wyobraziæ, ¿e bêdziemy je eks-
portowaæ. Ka¿dy kraj musi mieæ na swoim terytorium takie
sk³adowisko. Wydaje siê, ¿e jedynym sprawdzonym i bez-
piecznym sposobem sk³adowania jest odizolowanie tych
odpadów w trwa³ych formacjach geologicznych. Oznacza
to, ¿e odpady nie bêd¹ mieæ kontaktu ze œrodowiskiem przy-
najmniej przez 100 tys. lat. Mo¿emy mieæ obawy, czy przez
100 tys. lat dana formacja geologiczna zachowa odpowied-
nie w³aœciwoœci. Dlatego poza barier¹ geologiczn¹ stosuje
siê bariery in¿ynierskie, tzn. zeszkliwia siê odpady i obudo-
wuje stalowymi os³onami. Takie sk³adowisko musi w Polsce
powstaæ bez wzglêdu na to, czy bêdzie u nas energetyka
j¹drowa czy nie. Ju¿ teraz mamy w Polsce wiele odpadów,
które powinniœmy tam sk³adowaæ. Pod koniec lat 90. XX w.
realizowano strategiczny program rz¹dowy, który mia³
przygotowaæ Polskê do racjonalnej gospodarki odpadami.
Zbadano formacje geologiczne, które mog³yby siê do tego
nadawaæ i wybrano kilka lokalizacji. Program zosta³ jednak
przerwany w 1999 r., a powinien byæ kontynuowany — czy
to przez Ministerstwo Skarbu, które jest w³aœcicielem
zak³adu unieszkodliwiania odpadów promieniotwórczych
w Œwierku, czy to przez Ministra Gospodarki, który jest
ministrem w³aœciwym ds. pokojowego wykorzystania ener-
gii atomowej.

Red.: Jakie formacje by³yby przydatne?

Prof.: Rozpatrywane by³y wysady solne. Wykazuj¹ one
jednak pewn¹ ruchliwoœæ, a pozornie nieznaczny ruch ok.
0,5 mm/rok przek³ada siê na przemieszczenie 50 m w ci¹gu
100 tys lat. Jedn¹ z mo¿liwoœci by³oby wyznaczenie sk³ado-
wiska w ska³ach krystalicznych fundamentu prekambryj-
skiego w pó³nocno-wschodniej Polsce, s¹ to jednak ska³y
zbyt spêkane. Trzecia, wg mnie najlepsza, lokalizacja to
warstwy gipsowe górne kajpru na monoklinie przedsudec-
kiej, ca. 400–500 m pod powierzchni¹ terenu. Oœrodek skal-
ny przeznaczony na takie sk³adowisko powinien byæ

odpowiednio gruby i zlokalizowany w rejonie asejsmicz-
nym. Nie jest to jednak warunek decyduj¹cy. Je¿eli znamy
zagro¿enia, mo¿emy im odpowiednio przeciwdzia³aæ.

Red.: Jakie warunki geologiczne powinny byæ spe³nio-
ne do bezpiecznego umiejscowienia elektrowni j¹drowej?

Prof.: Obecnie nie ma jakichœ szczególnych warunków,
wykluczaj¹cych budowê elektrowni j¹drowej na danym
terenie. W Japonii, która trzêsie siê prawie co dzieñ, pracuje
ponad 50 bloków. Energetykê j¹drow¹ ma równie¿ Arme-
nia. Buduj¹c elektrowniê na obszarze sejsmicznym, przyj-
muje siê na ogó³ mo¿liwoœæ trzêsienia ziemi silniejszego o
co najmniej jeden stopieñ od tych, które zdarzy³y siê w cza-
sach historycznych. Nie nale¿y budowaæ elektrowni w doli-
nach rzek i na obszarach nara¿onych na powodzie. Jednak
maj¹c œwiadomoœæ zagro¿eñ mo¿na sobie z nimi poradziæ.
Istotniejsza wydaje siê mo¿liwoœæ dopasowania do istnie-
j¹cej sieci energetycznej i zapewnienie zaopatrzenia w
wodê. Jednak ostatecznym warunkiem, który przechyla sza-
lê, jest przyzwolenie lokalnej spo³ecznoœci.

Red.: Czy do wytwarzania energii j¹drowej chocia¿
czêœæ surowca mog³aby pochodziæ z krajowych z³ó¿?

Prof.: Jest to ma³o prawdopodobne. Zasoby z³ó¿ uranu
w Polsce s¹ ubogie, a ich eksploatacja ekonomicznie nie-
op³acalna. Natomiast rynek uranu na œwiecie jest stosunko-
wo przewidywalny. Nawet du¿y wzrost ceny surowca nie
wp³ynie znacz¹co na podwy¿szenie kosztów wytwarzanej
energii elektrycznej — dwu- lub trzykrotny wzrost cen ura-
nu spowoduje, ¿e bêdzie ju¿ op³acalna eksploatacja tego
surowca z wody morskiej. Jest to równie¿ bardzo zró¿nico-
wany rynek, tote¿ nie grozi nam uzale¿nienie od jednego
dostawcy.

Red.: Ma Pan bogate doœwiadczenie dydaktyczne jako
wyk³adowca geofizyki i fizyki, m.in. na AGH. Jak Pan oce-
nia kszta³cenie geologów w œwietle ewentualnego rozwoju
energetyki j¹drowej w naszym kraju?

Prof.: Geolog powinien zdaæ fizykê na maturze. Niestety,
obecnie wiêkszoœæ absolwentów szkó³ œrednich mia³a z fizyk¹
bardzo luŸny kontakt, przez co nie zna wspó³czesnej fizyki.
Na studiach program nauczania fizyki jest mocno okrojony.
W zwi¹zku z tym zdarza siê, ¿e absolwenci wydzia³ów geolo-
gicznych i górniczych nie maj¹ pojêcia o budowie atomu czy
o nowoczesnym podejœciu do budowy j¹dra atomowego. S¹
w tej materii takimi dyletantami jak prawnicy czy inni huma-
niœci. Tak jest szczególnie teraz, gdy nap³yw kandydatów na
studia geologiczne jest masowy.

Red.: Dziêkujemy za rozmowê.
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